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duży węzeł przesiadkowy na kowalach
pierwszy raz od wielu lat padły konkretne informacje dotyczące przebudowy węzłów kowale i szadółki. Jest szansa, że problem komu-
nikacyjny w obu punktach obwodnicy trójmiasta może zniknąć za 5 lat. padła już deklaracja budowy obwodnicy straszyna, co też ma 
wpłynąć na odkorkowania tej podgdańskiej miejscowości. Jednak aby zrealizować inwestycję, potrzebna jest współpraca pomiędzy mini-
sterstwem infrastruktury, Generalną dyrekcją dróg krajowych i autostrad z samorządem województwa pomorskiego.
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ZŁODZIEJ NA DZIAŁKACH

policja przestrzega 
Nastała wiosna, a  gdańscy 
działkowcy wyruszyli do swo-
ich małych, zielonych enklaw. 
W  tym czasie uaktywniają się 
również złodzieje, którzy wy-
korzystują okazję, aby ukraść 
pozostawione bez opieki rze-
czy. Ich łupem najczęściej pa-
dają portfele, telefony, sprzęt 
AGD i narzędzia. Dlatego za-
chowaj ostrożność i  właściwe 
zabezpiecz swojego mienie.
 – Rozpoczynający się sezon 
działkowy to czas, w  którym 
dodatkowe zadania mają poli-
cjanci. W  działania mające na 
celu zapewnienie bezpieczeń-
stwa na terenach ogródków 
działkowych zaangażowani są 
szczególnie dzielnicowi z pod-
ległych rejonów służbowych, 
którzy będą kontrolować obiek-
ty ROD i reagować na informa-
cje napływające od właścicieli 
działek – informuje Komenda 
Miejska Policji w Gdańsku.
Pamiętajmy jednak, że właści-
ciele działek także mają duży 
wpływ na bezpieczeństwo, 
o  które warto dbać wspólnie 
z  sąsiadami. Należy zwracać 
uwagę na osoby nieznajome, 
które bez celu chodzą po te-
renie ogrodu. Jeśli zauważy-
my takie osoby na ogródkach 
działkowych i  mamy wątpli-
wości co do ich zachowania, 
niezwłocznie zadzwońmy na 

Policję. Mundurowi przyjadą 
na miejsce i sprawdzą ,,intencję” 
nieznajomych. O  swoich spo-
strzeżeniach możemy również 
informować dzielnicowego. 
Jego dane znajdziemy na stro-
nie internetowej komendy lub 
w aplikacji na telefon komórko-
wy „Moja Komenda”.
Złodzieje najczęściej dostają się 
do domków, wybijając szyby 
w  oknach lub pokonując słabe 
zabezpieczenie drzwi. Wybie-
rają domki, do których łatwiej 
jest się dostać. Łupem spraw-
ców padają głównie firmowe 
narzędzia, sprzęt RTV i AGD, 
ale też przetwory, warzywa, 
owoce, a  nawet rosnące rośli-
ny. Jeżeli pomimo zachowania 
środków ostrożności dojdzie do 
przestępstwa na twoją szkodę, 
niczego nie dotykaj, opuść po-
mieszczenie i  o  zdarzeniu po-
informuj Policję, dzwoniąc pod 
numer alarmowy 112. Spraw-
dzenie, co zginęło lub co zosta-
ło uszkodzone, może doprowa-
dzić do zatarcia śladów, które 
pozostawił przestępca i będzie 
utrudnieniem pracy policjan-
tów przy ustaleniu sprawcy.
Jeśli podejrzewasz, że doszło 
lub może dojść do przestęp-
stwa, zadzwoń na numer alar-
mowy 112.
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WIOSNA W SOPOCIE

od kilku tygodni w sopocie trwają prace porządkowe i zieleniarskie, a w ubie-
głym tygodniu rozpoczęło się także sadzenie bratków na rabatach, obsadzanie 
donic i witaczy. to zwiastun coraz cieplejszych dni. tej wiosny na miejskie rabaty 
i zieleńce trafi 19 050 bratków przeważnie w kolorach żółtym, białym, fioleto-
wym i niebieskim.

sadzą bratki i hiacynty

– W  Sopocie ponownie za-
kwitają bratki, zwiastując 
nadejście wiosny. Te barw-
ne kwiaty, jak co roku, są 
pierwszymi, które pojawiają 
się po zimie. Dzięki swojej 
wytrzymałości i  odporności 
na zmienne warunki pogodo-
we nie tylko przetrwają, ale 
także dodają miastu uroku 
i koloru – mówi Monika Sa-
wicka-Menkina, kierownik 
działu Zieleni Zarządu Dróg 
i Zieleni w Sopocie.
W  9 donicach – przy skrzy-
żowaniu ulic Dworcowej 
i  Kościuszki, na ul. Boha-
terów Monte Cassino (przy 
Mc’Donalds) i  skrzyżowaniu 
Bohaterów Monte Cassino 
i  ul. Sobieskiego wymienio-
no obsadę kwiatową z  zimo-
wej na wiosenną. W donicach 
znajdują się: hiacynty, jaskry, 
bluszcz drobny oraz kolorowe bratki. Zainstalowano też 

konstrukcje kwiatowe na wi-
taczach – zarówno na wjeź-
dzie od Gdańska, jak i Gdy-
ni. W tym tygodniu sadzone 
są bratki w  8 lokalizacjach: 
kwietnikach w  parku Połu-
dniowym (Al. Wojska Pol-
skiego i ul. Piastów i na 4 ra-
batach), w  okolicach Urzędu 

Miasta (w  murku, przy wej-
ściu i  rynnie) i  na podkowie 
w okolicach hotelu Sheraton. 
Tej wiosny zasadzonych bę-
dzie ponad 19,5 tys. sadzonek 
i cebul kwiatowych.
 – Pierwszy dzień kalenda-
rzowej wiosny to również 
dobry moment, by pod-
sumować „Akcję Zima”. 

Zużyliśmy w  sumie 415 ton 
soli i  192 tony piasku. Koszt 
akcji 2024/2025 zamknął się 
w  kwocie 3,3 mln zł – in-
formuje Anna Dyksińska, 
rzecznik prasowy sopockiego 
ZDiZ.
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MOLO W BRZEŹNIE

remont przełożony na jesień
Jak informuje nas Paulina 
Chełmińska z  gdańskiego 
ratusza, przetarg na remont 
mola w  Brzeźnie został 
unieważniony. 
 – Nie było innego rozwią-
zania, ponieważ zwycięzca 
postępowania – tuż przed 
podpisaniem umowy – po-
informował o  błędnie skal-
kulowanych kosztach. W re-
zultacie firma odstąpiła od 
podpisania umowy i  wyko-
nania prac – tłumaczy Pau-
lina Chełmińska. – Niestety 

kolejna oferta znacząco 
przekracza dostępny budżet, 
w związku z  czym Gdański 
Ośrodek Sportu nie mógł 
wyłonić nowego wykonawcy.
Obecnie analizowane są 
możliwości ponownego 

ogłoszenia przetargu,  
a  w  związku z  tym prace re-
montowe na molo zostały prze-
sunięte na jesień, po zakończe-
niu sezonu wakacyjnego.

(GR)
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pierwszy raz od wielu lat padły konkretne informacje dotyczące przebudowy węzłów kowale i szadółki. Jest szansa, że pro-
blem komunikacyjny w obu punktach obwodnicy trójmiasta może zniknąć za 5 lat. padła już deklaracja budowy obwodnicy 
straszyna, co też ma wpłynąć na odkorkowania tej podgdańskiej miejscowości. Jednak aby zrealizować inwestycję, potrzeb-
na jest współpraca pomiędzy ministerstwem infrastruktury, Generalną dyrekcją dróg krajowych i autostrad z samorządem 
województwa pomorskiego.

duży węzeł przesiadkowy na kowalach

Takie deklaracje padły pod-
czas marcowego posiedzenia 
Podkomisji ds. budownic-
twa, gospodarki przestrzennej 
i  mieszkaniowej oraz poczty 
sejmowej Komisji Infrastruk-
tury, które wyjątkowo odbyło 
się w Gdańsku.
 – Tereny na styku Gdańska, 
Pruszcza Gdańskiego i  Kol-
bud to wielki węzeł drogowy. 
Spotykają się tam dwie drogi 
ekspresowe – S6 i S7 oraz kilka 
dróg wojewódzkich i  niższych 
kategorii. Każdego dnia tylko 
obwodnicą Trójmiasta przejeż-
dża nawet 80 tys. pojazdów. To 
zarówno samochody mieszkań-
ców, jak i olbrzymia liczba po-
jazdów tranzytowych, jadących 
do portów czy licznych zakła-
dów, magazynów i  firm logi-
stycznych – podkreśla Michał 
Piotrowski, rzecznik prasowy 
Urzędu Marszałkowskiego 

Województwa Pomorskiego 
w Gdańsku.
Węzeł Kowale, podobnie jak 
Szadółki, jest niedokończony, 
dlatego w  obu tych miejscach 
tworzą się korki. O ich dokoń-
czenie od lat – bezskutecznie – 
walczyli lokalnie samorządow-
cy gminy Kolbudy i  Pruszcz 
Gdański. Wreszcie pojawiło 
się jednak światełko w  tune-
lu. Pomorscy parlamentarzyści 
zauważyli w  końcu potrzebę 
przebudowy węzłów i  zapo-
wiedzieli wspólne z  minister-
stwem oraz pomorskim samo-
rządem działania w tej sprawie.
Podstawową kwestią jest 
przebudowa węzła Kowale. 
W  związku z  budową linii 
PKM i  przystanku Kowale 
zakres prac znacznie posze-
rzył się. 
 – To właśnie tu kończyć się 
będzie linia PKM Południe. 

I to właśnie Kowale będą peł-
nić role punktu przesiadko-
wego dla tej części regionu 
metropolitalnego. To w  Ko-
walach będzie można zosta-
wić samochód i pojechać dalej 
do centrum Gdańska ekolo-
gicznym i szybkim pociągiem 

– podkreśla Marek Goliński, 
wójt gminy Kolbudy.
W związku z tym planowana jest 
rozbudowa do trzech pasów w jed-
ną stronę obwodnicy Trójmiasta, 
przebudowa węzła Kowale, ale 
także zupełnie nowy odcinek drogi 
wojewódzkiej nr 222 w Straszynie.

 – Chodzi o poprowadzenie tej 
arterii po zachodniej stronie 
Straszyna. Pozwoli to zmniej-
szyć ruch w  rejonie węzła 
o kilkanaście tysięcy pojazdów 
dziennie – mówił Karol Mar-
kowski, dyrektor gdańskiego 
oddziału GDDKiA.

 – Jestem zadowolony z  tego, 
co usłyszeliśmy dziś od mi-
nistra. Deklaracja o  zaanga-
żowaniu Generalnej Dyrekcji 
Dróg Krajowych i  Autostrad 
w  budowę węzła Kowale jest 
niezmiernie istotna. Zwłaszcza 
w  kontekście naszych planów 
budowy linii PKM Południe 
i  dużego węzła przesiadkowe-
go w  Kowalach. To również 
ważne w związku z moderniza-
cją drogi 221 do Kościerzyny, 
czyli inwestycji, którą samo-
rząd województwa już reali-
zuje – podkreślał Mieczysław 
Struk, marszałek województwa 
pomorskiego.
Całość określanego jako „hub 
transportowy Kowale” rozwią-
zania mogłaby powstać około 
2030 roku.

(GR)

OBEJRZYJ WYSTAWĘ
inspirujące pomorzanki 
Do 11 kwietnia w  Ratuszu 
Staromiejskim (ul. Korzen-
na 33/35, sala mieszczańska) 
w  Gdańsku można oglądać 
wystawę „Inspirujące Pomo-
rzanki”, odkrywającą historię 
Pomorskiego przez pryzmat 
niezwykłych kobiet, które mia-
ły wpływ na kształt kultury 
i tożsamości regionu. 
Na wystawie poznamy 12 wy-
jątkowych bohaterek z  róż-
nych epok, związanych z  Po-
morzem, które poprzez swoją 
wytrwałość i  odwagę odmie-
niły losy regionu. Wśród nich 
znalazły się takie kobiety jak: 

Elżbieta Heweliusz, Krystyna 
Chojnowska-Liskiewicz, Da-
nuta Baduszkowa-Korzeniow-
ska czy Anna Walentynowicz.
Wystawa jest nie tylko podróżą 
w przeszłość, ale także hołdem 
dla siły i  determinacji kobiet, 
które – mimo przeciwności 
losu – przecierały nowe szlaki 
i  otwierały drzwi następnym 
pokoleniom. 
Wystawa dostępna jest 
w  Nadbałtyckim Centrum 
Kultury w  godz. 9.00–18.00. 
Wstęp wolny.

(GR)

NOWY PRZYSTANEK KOKOSZKI PKP 

korekty w rozkładach jazdy
Niemal od dwóch tygodni ko-
rzystać można z nowego przy-
stanku Kokoszki PKP (n/ż) 
01. Obsługują go autobusy linii 
120 jadące w  kierunku Portu 
Lotniczego, 167 i 267 (w stro-
nę Bysewa), 268 (w  kierunku 
Smęgorzyna) oraz 157 i N3 ja-
dące w stronę Wrzeszcza PKP. 
Znajduje się między przystan-
kami Transportowców a  No-
watorów. Będzie miał status 
warunkowy na żądanie.
Poza tym wprowadzono nie-
wielkie korekty w  rozkładach 
jazdy linii 111, 158, 258, 911, 
T8 i N8.
 – To nie wszystkie zmiany 

w miejskiej komunikacji. Auto-
busy jadące w kierunku Stogów 
będą zatrzymywać się na przy-
stanku Sucharskiego 03, a  nie 
jak dotychczas 04. Autobusy 
linii T8 w  kierunku przystan-
ku Głęboka będą obsługiwać 
przystanek Sucharskiego 04, 
a nie 03 – informuje Dagmara 
Szajda z  Zarządu Transportu 
Miejskiego w Gdańsku.
Wprowadzono także niewielką 
korektę godzin odjazdów na li-
nii T8 w obie strony oraz linii: 
111, 158, 911 i N8 od przystan-
ku Stogi 02.

(GR)

BEZPŁATNE EKOZWROTY 

Nadaj paczkę z niepotrzebnymi rzeczami
 – Miasto Gdańsk podpisało 
deklarację współpracy, której 
celem jest uruchomienie usłu-
gi EKOzwrotów. Dzięki tej 
inicjatywie mieszkańcy będą 
mogli w  łatwy i  ekologiczny 
sposób oddawać za pośred-
nictwem paczkomatów nie-
potrzebne, ale wciąż sprawne 
przedmioty, takie jak ubrania, 
obuwie, elektronika, zabaw-
ki czy książki. Projekt ma na 
celu promowanie gospodar-
ki obiegu zamkniętego, re-
dukcję marnotrawstwa oraz 
ochronę zasobów naturalnych 
– informuje Jędrzej Siliwoń-
czyk z  Urzędu Miejskiego 
w Gdańsku.
Usługa EKOzwrotów ma sta-
nowić praktyczne rozwiąza-
nie, które wpisuje się w  ideę 
gospodarki cyrkularnej. Dzię-
ki niej przedmioty, które zale-
gają w  domach, mogą zyskać 
drugie życie.
 – Gminy odgrywają kluczową 
rolę w transformacji gospodar-
ki w  model obiegu zamknię-
tego. Dlatego cieszymy się, 
że możemy dołączyć do pro-
jektu EKOzwroty, który jest 
nie tylko przyjazny dla środo-
wiska, ale także łatwy w uży-
ciu dla mieszkańców – mówi 
Piotr Kryszewski, Dyrektor 
Zarządzający ds. Zielonego 
Gdańska.

Usługa EKOzwrotów pozwa-
la mieszkańcom Gdańska na 
bezpłatne oddanie niepotrzeb-
nych przedmiotów poprzez 
paczkomaty. Wystarczy spa-
kować nieużywane, ale wciąż 
sprawne rzeczy, wypełnić 
formularz online, przygoto-
wać kod EKOzwrotu i  nadać 
paczkę w  dowolnym paczko-
macie InPost. Przesyłki tra-
fiają do sortowni, gdzie są wa-
żone, sprawdzane i sortowane. 
Przedmioty w  dobrym stanie 
wracają do ponownego użyt-
ku, a  te wymagające naprawy 

są serwisowane. Część z  nich 
przekazywana jest na cele 
charytatywne, co oznacza, że 
EKOzwroty to nie tylko spo-
sób na wydłużenie cyklu życia 
produktów, ale także realna 
pomoc dla potrzebujących.
 – Do paczki należy spako-
wać niepotrzebne, ale sprawne 
przedmioty, a potem wypełnić 
formularz, dostępny na stronie 
EKOzwroty. Następnie trzeba 
przygotować kod EKOzwro-
tu i  umieścić go na paczce, 
paczkę nadać za darmo w do-
wolnym paczkomacie InPost 

– tłumaczy Jędrzej Sieliwoń-
czyk. – Przygotowując prze-
syłkę, warto korzystać z  eko-
logicznych opakowań, takich 
jak stare kartony czy pudełka 
po butach, oraz używać bio-
degradowalnych wypełnia-
czy, np. papieru zamiast folii 
bąbelkowej.
Więcej szczegółów na temat 
usługi inpost.pl/ekozwroty. 
Dodatkowe informacje do-
stępne są na stronie Fundacji 
Odzyskaj Środowisko.

(GR)
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Fot. Panorama Pomorza

  przebudowany ma być również węzeł szadółki

  paczkę z niepotrzebnymi, ale nadającymi się jeszcze do użytku rzeczami nadać można  
w paczkomacie inpost
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SEZON LETNI W MEVO 

zmiany w systemie 
Na początku lutego w Gdańsku 
spłonęło prawie 1500 rowerów 
MEVO (1300 elektrycznych 
i 162 klasyczne) oraz 1000 baterii. 
Wszystkie należały do hiszpań-
skiej firmy CityBike Global, któ-
ra zarządza systemem MEVO. 
Zgodnie z umową operator musi 
zapewnić 4099 sprawnych ro-
werów latem, a  zimą – połowę 
tej liczby. Pożar został uzna-
ny za „siłę wyższą”, co oznacza, 
że firma nie ponosi za niego 
odpowiedzialności.
Na początku sezonu letniego 
MEVO będzie dysponować 70% 
floty, ale do sierpnia operator sys-
temu uzupełni brakujące rowery. 
Gdańsk zyska ponad 800 rowe-
rów i 50 stacji. 
 – System MEVO działa, choć 
nie w  pełnym wymiarze. Część 
floty uległa zniszczeniu w poża-
rze na gdańskiej Przeróbce. Przez 
kilka ostatnich tygodni członko-
wie metropolii z partnerami pro-
jektu i operatorem szukali takiego 
rozwiązania, by system MEVO 
mógł jak najszybciej wrócić do 
pełni funkcjonowania – mówi 
Aleksandra Dulkiewicz, prezy-
dent Gdańska.
Operator MEVO potwierdził 
uzupełnienie floty rowerów, któ-
ra spłonęła w wyniku pożaru oraz 
dostarczenie ich w ciągu najbliż-
szych pięciu miesięcy.
 – Wypracowaliśmy z wykonaw-
cą rozwiązania, które pozwolą 

zwiększyć sumę rowerów bę-
dących w  dyspozycji użytkow-
ników. Jeśli chodzi o  Gdańsk, 
będzie 800 nowych rowerów, 
w  tym 600 ze wspomaganiem 
elektrycznym oraz 200 rowerów 
klasycznych – informuje Alek-
sandra Dulkiewicz.
Od momentu uruchomienia 
MEVO (16 listopada 2023) 
w systemie zarejestrowanych jest 
ponad 314 tys. użytkowników, 
którzy odbyli 3,3 mln podróży. 
Łącznie we wszystkich 16 gmi-
nach przejechano prawie 11 mln 
km. 
Po dostarczeniu wszystkich ro-
werów flota najnowocześniejsze-
go systemu roweru publicznego 
w Polsce będzie liczyć blisko 5,3 
tys. rowerów ze wspomaganiem 
elektrycznym i  klasycznych. Na 
terenie metropolii będzie dostęp-
nych 829 stacji postoju. 
Aktualnie system funkcjonu-
je w  16 gminach metropolii. 
MEVO jest dostępne w  Gdań-
sku, Gdyni, Kartuzach, Kol-
budach, Kosakowie, Pruszczu 
Gdańskim, Pucku, Redzie, 
Rumi, Sierakowicach, Somoni-
nie, Sopocie, Stężycy, Tczewie, 
Władysławowie i  Żukowie. Od 
sierpnia z  rowerów będą mogli 
korzystać również mieszkańcy 
gminy Pruszcz Gdański.

(GR)

NIE TYLKO GODZINY DLA ZIEMI 

sprzątali park reagana

W  minioną sobotę na całym 
świecie obchodziliśmy „Go-
dziny dla Ziemi”. W Gdańsku 
nie tylko zgaszono iluminacje 
najbardziej charakterystycz-
nych obiektów w  stolicy Po-
morza. Niektórzy postanowili 
zabrać się też za porządki.  
 – Przede wszystkim chcieli-
śmy aktywnie zadbać o nasze 
otoczenie. Ponad dwie godzi-
ny poświęciliśmy na sprząta-
nie Parku Reagana – miejsca 
tak ważnego dla mieszkań-
ców Gdańska – informuje 
nas Marcin Makowski, radny 
Gdańska, który do akcji sku-
tecznie zachęcił europosłankę 

Magdalenę Adamowicz, rad-
nych dzielnicy Przymorze 
Wielkie: Karolinę Knebę, Ja-
kuba Mazurowskiego, Grze-
gorza Ptaszyńskiego, a  tak-
że przewodniczącego Rady 
Dzielnicy Zaspa Rozstaje Ja-
kuba Puszkarskiego. 
Warto dodać, że do akcji włą-
czyli się również mieszkańcy 
dolnego tarasu Gdańska, któ-
rym – jak podkreśla Marcin 
Makowski – zależy na czy-
stym i zadbanym środowisku.
 – Podczas sprzątania prze-
konaliśmy się, jak duża jest 
potrzeba regularnego dba-
nia o  nasze tereny zielone. 

Niestety, ilość odpadów 
w  parku pokazuje, że wciąż 
mamy wiele do zrobienia, by 
poprawić świadomość eko-
logiczną i  nawyki związa-
ne z  utrzymaniem czystości. 
Dziękuję wszystkim, którzy 
włączyli się w  akcję! Wspól-
nymi siłami możemy realnie 
wpływać na jakość przestrze-
ni, w  której żyjemy. Niech 
to będzie początek kolejnych 
działań na rzecz naszej zielo-
nej, czystej i przyjaznej okoli-
cy – dziękuje radny.

(GR)

NA ARMII KRAJOWEJ

Budują Ekostradę 
– Trwają prace remontowe 
na dwukilometrowym od-
cinku od Węzła Grodecka 
do Al. Sikorskiego. Na całej 
szerokości jezdni w  kierunku 
Chełmu wymieniona zostanie 
nawierzchnia. To realizacja 
projektu Ekostrady w ramach 
Budżetu Obywatelskiego, 
który zakłada wyznaczenie 
drogi rowerowej na prawym 
pasie Al. Armii Krajowej. 
Dwa pozostałe pasy pozosta-
ną do dyspozycji kierowców. 
Prace planowo potrwają do 
końca wakacji – informuje Pa-
tryk Rosiński z  Gdańskiego 
Zarządu Dróg i Zieleni.
Przez cały czas trwania prac 
ruch na Al. Armii Krajowej 

będzie zachowany, lecz nie 
obejdzie się bez utrudnień. By 
zminimalizować niedogodno-
ści dla kierowców, prace re-
alizowane będą etapami przy 
zamykaniu poszczególnych 
pasów.
Najpierw wymienione zostaną 
wyeksploatowane krawężni-
ki, a  potem drogowcy zajmą 
się sfrezowaniem istniejącej 
nawierzchni, która wyko-
rzystana zostanie jako pod-
budowa dla nowej warstwy 
bitumicznej. 
 – Dwa ostatnie tygodnie 
prac przeznaczone zostaną 
na układanie warstwy ście-
ralnej nawierzchni, co wią-
że się z  kolejnymi zmianami 

w  organizacji ruchu. Tym 
razem konieczne będzie za-
mykanie dwóch pasów ruchu 
i  pozostawienia dla kierow-
ców tylko jednego. Te ogra-
niczenia wprowadzane będą 
możliwie w okresie najmniej-
szego natężenia ruchu, a więc 
nocami oraz w  weekendy – 
dodaje Patryk Rosiński.
Dodajmy, że w  trakcie re-
montu nawierzchni przepro-
wadzona zostanie także wy-
miana warstwy izolacyjnej 
na znajdujących się w  ciągu 
al. Armii Krajowej obiektach 
inżynierskich.

(GR)

TOP INWESTYCJE 

rewitalizacja biskupiej Górki została nominowana w konkursie top inwestycje komunalne 
2025. wszyscy chętni mogą wziąć udział w głosowaniu, które prowadzone jest na portalu sa-
morządowym – portalsamorzadowy.pl. Głosowanie trwa tylko do 3 kwietnia, do godz. 10.00.

zagłosuj na Biskupią Górkę!

– Zwycięzcy zostaną wybra-
ni przez radę konsultacyjną, 
powołaną przez organizatora. 
Niezależnie odbywa się gło-
sowanie czytelników. Każdy 
z nas może zagłosować i pomóc 
wygrać niezwykłemu gdań-
skiemu projektowi – zachęca 
Dariusz Wołodźko z  Urzędu 
Miejskiego w Gdańsku.
Inwestycja, która uzyska naj-
większą liczbę głosów, otrzyma 
nagrodą specjalną. Zwycięzca 
głosowania upoważniony bę-
dzie także do używania tytułu 
„Top Inwestycje Komunalne 
2025. Nagroda czytelników 
PortalSamorzadowy.pl”.
Dariusz Wołodźko przypomi-
na, że projekt obejmował prze-
budowę pięciu ulic o  łącznej 
długości ok. 1,2 km oraz wyko-
nanie kompleksowych remon-
tów w  13 kamienicach gmin-
nych pochodzących z przełomu 
XIX i XX w., znajdujących się 
przy tych ulicach. Prace wyko-
nywano w  latach 2023–2024 
na ograniczonym, trudnym 
– ze względu na położenie na 

wzgórzu – terenie. 
 – W  budynkach całkowicie 
przebudowano wnętrza, za-
chowując jedynie historyczne 
ściany zewnętrzne. Wybudo-
wano nowe stropy i ściany we-
wnętrzne, tworząc samodziel-
ne układy 83 mieszkań. Wyko-
nano podłączenia do miejskiej 
sieci ciepłowniczej. W  uli-
cach od podstaw wybudowano 

kanalizację deszczową oraz 
oświetlenie drogowe i  moni-
toring miejski. W  ramach in-
westycji współpracowano z  35 
wspólnotami mieszkaniowymi, 
które wykonały remonty m.in. 
izolacji i elewacji – kontynuuje 
Dariusz Wołodźko.
Inwestycja prowadzona była 
w obrębie obszaru uznanego za 
pomnik historii jako „Gdańsk 

– miasto w  zasięgu obwaro-
wań XVII w.” oraz historycz-
nego układu urbanistycznego 
miasta Gdańska, co wymagało 
ścisłego nadzoru konserwator-
skiego. Dodajmy na koniec, że 
inwestycja kosztowała ponad 
91 mln zł. 

(GR)

  rewitalizacja biskupiej Górki to także kompleksowe remonty  
13 budynków komunalnych i remonty 35 budynków wspólnot mieszkaniowych
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WEŹ UDZIAŁ W FESTIWALU PIOSENKI

osiedlowe kluby na gdańskim przymorzu, działające przy powszechnej spółdzielni mieszkaniowej „przymorze” to miejsca, które 
tętnią życiem. odbywają się tu tradycyjne zajęcia w kołach i sekcjach zainteresowań. ale regularnie odbywają się również wyda-
rzenia nawiązujące do świąt.

kwietniowe wydarzenie z Wielkanocą w tle

 – Dla przykładu kwietnio-
we wydarzenia organizowane 
w  naszym klubie poświęcone 
będą świętom wielkanocnym. 
To przede wszystkim zajęcia, 
warsztaty i  konkursy, które 
dedykowane są najmłodszym 
mieszkańcom naszego osiedla 
– mówi nam Urszula Lisowska, 
kierownik Osiedlowego Klubu 
„Maciuś I”.
Już 11 kwietnia (piątek) 
w  godz. 16.00–17.30 dzieci 
od lat 7 lat będą mogły wziąć 
udział w warsztatach krawiec-
kich, podczas których wyko-
nywać będą świąteczne kur-
czaczki. Natomiast 14 kwietnia 
(poniedziałek) o  godz. 16.30 
rozpocznie się konkurs pla-
styczny dla dzieci „Wielkanoc-
ne dekoracje”. Na 16 kwietnia 
zaplanowano zabawę integra-
cyjną dla dzieci „Zwyczaje 
wielkanocne”. 
Działalność osiedlowego klub 
przy Opolskiej skupiona jest 
nie tylko na dzieciach i  mło-
dzieży. Z  ciekawej oferty 

korzystać mogą również doro-
śli. Miłośników celuloidowej 
piłeczki zapraszamy w  piątek 
11 kwietnia (godz. 17.00) na 
turniej tenisa stołowego.
 – To rozgrywki, które regular-
nie organizowane są w naszym 

klubie. W  marcu zwyciężczy-
nią zmagań została Joanna Ści-
blak, a kolejne dwa miejsca na 
podium przypadły w  udziale 
Sebastianowi Dąbrowskiemu 
oraz Rafałowi Skrzypnikowi. 
Tenisowy turniej odbędzie się 

również w maju. Jego uczestni-
cy będą walczyć o puchar Kie-
rownika Administracji Osiedla 
Nr 1 PSM „Przymorze” – za-
powiada Urszula Lisowska.
Warto również wspomnieć 
o  wokalistach ze Studia Pio-
senki prowadzonego przez 
Małgorzatę Szczepańską
-Stankiewicz, którzy po eli-
minacjach prowadzonych 
w  Muzeum II Wojny Świato-
wej w Gdańsku reprezentowali 
nasze miasto i Pomorze na IX 
Ogólnopolskim Festiwalu Pio-
senki Niezłomnej i  Niepodle-
głej im. Henryka Rasiewicza 
„Kima” w  Krakowie. Z  mało-
polskiej imprezy Maya Fron-
czak oraz duet Maya Fronczak 
i Michał Olendrzyński wrócili 
na wybrzeże z wyróżnieniami.
 – Już teraz chciałabym zapro-
sić wszystkich młodych miło-
śników na XI Przymorski Fe-
stiwal Piosenki o Złotą Nutkę 
Króla Maciusia, który odbędzie 

się 23 maja. W imprezie mogą 
wziąć udział przedszkolaki 
oraz uczniowie szkół podsta-
wowych. Na zgłoszenia czeka-
my do 9 maja – informuje Ur-
szula Lisowska.
Szczegółowe informacji na 
temat majowego festiwalu 
oraz imprez organizowanych 
przez klub można uzyskać 

telefonicznie (tel. 58 556 51 
41). Można też pytania wysy-
łać mailem na adres: klub.ma-
cius1@go2.pl. Dodajmy przy 
okazji, że wydarzenia Klubu 
„Maciuś I” śledzić można na 
profilu facebookowym i  na 
stronie PSM „Przymorze”.

(GR)

  niedawno w klubie przy opolskiej odbył się konkurs plastyczny „wiosenne kwiaty”

  duet maya Fronczak i michał olendrzyński

TOP INWESTYCJE 

ofErta
Administracja Osiedla Nr 1 PSM „Przymorze”, ul. Opolska 3  

posiada do wynajęcia lokal użytkowy  
po gruntownym remoncie o powierzchni 219m2.

Lokal usytuowany jest wewnątrz osiedla, w piwnicy w ciągu pawilonów
handlowo-usługowych przy ul. Śląskiej 66.

  
Wyposażony jest w instalacje:

elektryczną, c.o., z.w. i kanalizacyjną.

Szczegółowe informacje można uzyskać pod
nr tel. 58/556-39-64
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WYWIAD Z PRZEWODNICZĄCĄ RADY NADZORCZEJ RSM „BUDOWLANI”

spółdzielnie mieszkaniowe to nie tylko administracja budynków i rozliczenia czynszowe, ale także przestrzeń, w której kształtują się lokalne 
wspólnoty i podejmowane są kluczowe decyzje dotyczące jakości życia mieszkańców. Jak wygląda codzienna praca rady nadzorczej spół-
dzielni? z jakimi wyzwaniami mierzy się jej przewodnicząca? czy łatwo łączyć oczekiwania członków spółdzielni z realiami finansowymi? 
Jak wygląda współpraca z zarządem? i czy mieszkańcy rzeczywiście mają wpływ na decyzje? zapraszamy do lektury wywiadu z krystyną 
tańską-kwiecińską, przewodniczącą rady nadzorczej rsm „budowlani”.

Jesteśmy po to, aby pomagać 
naszym mieszkańcom

– W czerwcu odbędą się 
wybory do rady nadzorczej, 
więc już możemy podjąć się 
podsumowania kończącej się 
właśnie kadencji. Jak ocenia 
pani ostatnie 3 lata pracy rady 
nadzorczej?
 – Był to okres popandemicz-
ny. Był to czas trudny, ponieważ 
musieliśmy narobić wiele zale-
głości. Pracy było dużo, a najwię-
cej mieli jej członkowie komisji 
rewizyjnej oraz komisji gospo-
darki zasobami mieszkalnymi. 
Komisja rewizyjna kontrolowała 
dużo spraw, a przy okazji wycią-
gała różne wnioski. Na szczęście 
członkowie jej nie mieli zastrze-
żeń do działań podejmowanych 
przez zarząd. Członkowie dru-
giej komisji też mieli ręce pełne 
roboty, ponieważ w  ostatnich 

latach przeprowadzono wiele re-
montów. Zasoby mieszkaniowe 
są już wiekowe, dlatego prac re-
montowych jest niestety coraz 
więcej. Nie brakowało dużych 
robót. Mam tu na myśli m.in. 
wymianę instalacji wodociągo-
wych, naprawy dachów, remont 
wind czy montaż indywidual-
nych węzłów cieplnych i  napra-
wy balkonów w budynku przy ul. 
Gdańca 4. Niektóre prace były 
uciążliwe dla mieszkańców, ale 
wykonawcy działali sprawnie, 
dzięki czemu nie odnotowaliśmy 
żadnych skarg. Ale nie możemy 
też zapomnieć o  komisji człon-
kowsko-mieszkaniowej, bo to 
właśnie również dzięki ich pra-
cy i  zaangażowaniu zmniejszyło 
zadłużenie mieszkańców wobec 
spółdzielni. W  ostatnim roku 

zadłużenie spadło prawie o  100 
tysięcy złotych.
– Wymieniła pani bardzo kosz-
towne przedsięwzięcia…
 – Zgadza się. Myślę, że lista tych 
zadań byłaby dłuższa, ale ustawa 

o spółdzielniach mieszkaniowych 
mówi wyraźnie, że każda nieru-
chomość musi być rozliczana in-
dywidualnie. Kiedyś spółdzielnia 
miała jeden budżet na remon-
ty i  sukcesywnie realizowała 

potrzebne remonty w  kolejnych 
budynkach. Dziś każda nieru-
chomość musi posiadać swój 
fundusz na tego typu roboty, 
czego niestety nie rozumieją nasi 
członkowie i zdarza się, że z tego 
powodu dochodzi do ostrych wy-
mian zdań. Najbardziej cierpią na 
tym mieszkańcy budynków ma-
łych, gdzie fundusz remontowy 
jest niski.
 – z jakiej podjętej ostatnio 
decyzji jest pani najbardziej 
zadowolona?
 – Myślę, że z próby przystąpie-
nia do programu, z którego nasza 
spółdzielnia może pozyskać środ-
ki finansowe na montaż paneli 
fotowoltaicznych. Padła propo-
zycja, aby pilotażowo rozwiąza-
nie takie wprowadzić na czterech 
budynkach – po dwa na każdym 
osiedlu. Uważam, że każda do-
datkowa kwota otrzymana ze 
źródeł zewnętrznych będzie nas 
cieszyła, bo to oznacza mniejszy 
wydatek z kasy spółdzielni. 
– czy mieszkańcy interesują 
się remontami?
 – Zarząd spółdzielni opracował 
kilkuletni plan remontów, dzięki 
czemu doskonale wiadomo, jakie 
prace należy wykonać w pierwszej 
kolejności. Doskonale wiem, że 
mieszkańcy także mają swoją listę 
życzeń, ale uważam, że w pierw-
szej kolejności powinniśmy zająć 
się rzeczami, które wpływają na 
nasze bezpieczeństwo. 
– czy w kończącej się kadencji 
podjęto decyzje dotyczące 
zmian w statucie albo regula-
minie spółdzielni?
 – Podjęliśmy zmiany w  regula-
minie wynagrodzenia  Zarządu, 
a Zarząd  pracowników. Musie-
liśmy zmienić nieco zasady wy-
płacania wynagrodzeń, ponieważ 
niektóre pensje rosły komino-
wo. Członkowie rady uważają, 

że płace pracowników nie są 
złe. Poza tym, zmieniając zapis 
w  statucie, ograniczyliśmy licz-
bę członków zarządu z trzech do 
dwóch osób, co także przyniosło 
pewne oszczędności. Chcę jed-
nak zauważyć, że zarząd naszej 
spółdzielni nie zarabia kokosów. 
Tu też pojawia się pewien pro-
blem, ponieważ członkowie spół-
dzielni patrzą na kwotę brutto, 
przez co mają mylne pojęcia o za-
robkach prezesa i  jego zastępcy. 
Zastanawialiśmy się również, czy 
w statucie nie zmienić zapisu do-
tyczącego liczby części walnego 
zgromadzenia.
 – czy wiąże się to z bardzo 
niską frekwencją na walnym 
zgromadzeniu?
 – Zgadza się. Zainteresowanie 
członków spółdzielni jest zniko-
me, dlatego rozważaliśmy orga-
nizację tylko jednego walnego. 
Jeszcze mniej osób interesuje się 
materiałami przygotowanymi na 
walne zgromadzenie. W  ubie-
głym roku na ok. 3 tysięcy upraw-
nionych osób do przygotowanych 
materiałów zajrzało niespełna 20 
członków. Wiem, że to cały stos 
dokumentów, ale można przej-
rzeć tylko to, co nas interesuje. 
Powody tego są różne. Jedni nie 
utożsamiają się ze spółdzielnią, 
a inni płacą i oczekują, że wszyst-
ko będzie ok, natomiast dla star-
szych przeglądanie dokumentów 
jest już uciążliwe i kłopotliwe. 
– Jakiej rady udzieliłaby pani 
osobom, które będą zasiadać 
w nowej radzie nadzorczej?
 – Przede wszystkim, żeby nie 
liczyli na łatwą pracę, ponieważ 
zajmuje ona wiele czasu. To nie 
mogą być osoby, które będą trak-
towały tę pracę jako przymus. 
Każdy z członków rady powinien 
być czuły na bolączki swoich są-
siadów – bez względu na charak-
ter problemu, ponieważ jesteśmy 
po to, aby im pomagać. 
– Będzie pani ubiegać się 
o mandat na kolejną kadencję?
 – Tak, to będzie już chyba ostat-
ni raz. Korzystając z okazji, ape-
luję do mieszkańców, aby licznie 
uczestniczyli w walnym zgroma-
dzeniu, ponieważ odbędą się wy-
bory do rady nadzorczej i ważne 
jest, aby oddać głos na swojego 
reprezentanta, który będzie bro-
nił ich interesów. 
 – dziękuję za rozmowę.

Rozmawiał: Krzysztof Lubański

o G ł o s z E N i E
WÓJT GMINY SUCHY DĄB

ogłasza przetarg na sprzedaż nieruchomości niezabudowanych stanowiącej własność Gmina Suchy Dąb
 Działki położone są na terenie wsi Osice (obręb geodezyjny 0004, Osice) zapisane  

w księdze wieczystej nr GD1G /00109139/0 prowadzonej przez Sąd Rejonowy Gdańsk-Północ w Gdańsku.

Przetargi  odbędą się w dniu 24 kwietnia 2025 r. (czwartek): 
–  Osice działka nr  114/7  godz. 9 00  
-   Osice działka nr   114/8  godz. 9 30  
-   Osice działka nr   114/9  godz. 10 00  
-   Osice działka nr  114/10 godz. 10 30  
w Urzędzie Gminy Suchy Dąb przy ul. Gdańskiej nr 17,  sala narad  nr 7.
Do wylicytowanej ceny zostanie doliczony 23% podatek VAT.
Warunkiem przystąpienia do przetargu jest  wniesienie wadium 
w pieniądzu w wysokości 10 % ceny wywoławczej nieruchomości 
przelewem, w terminie do 18 kwietnia 2025 r. (dzień wpływu środków na 
konto) Urzędu Gminy Suchy Dąb – 
BS Pszczółki - 97 8337 0001 0000 1690 2000 0006 z dopiskiem  
„Przetarg działka nr 114/…, obręb Osice”. Ogłoszenie o przetargach 
zostało wywieszone na tablicy ogłoszeń w Urzędzie Gminy 
w Suchym Dębie oraz opublikowane na stronie internetowej  
https://suchy-dab.pl oraz BIP urzędu.

Wykaz nieruchomości przeznaczonych do zbycia znajduje się na stronie internetowej pod adresem:   
http://www.suchy-dab.pl.
Szczegółowe informacje dotyczące nieruchomości można uzyskać 
w Urzędzie Gminy Sychy Dąb, ul. Gdańska 17,tel. 58/355-68-00 lub 58/355-68-50.

Nr działki Powierzchnia m2 Cena wywoławcza  nieruchomości netto Wadium

114/7 767 91 600,00 9 160,00

114/8 782 93 400,00 9 340,00

114/9 807 96 400,00 9 640,00

114/10 1391 166 100,00 16 610,00

WÓJT GMINY SUCHY DĄB
informuje, że na tablicy ogłoszeń urzędu został wywieszony wykaz nieruchomości przeznaczonych do zbycia: 

  - obręb  Grabiny-Zameczek działka nr 204 o pow. 0,7667 ha 
  - obręb  Grabiny-Zameczek działka nr 346 o pow. 0,4596 ha 
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pierwszy raz zapłacimy 
„abonament za wodę i ścieki”
Od 18 lutego bieżącego roku 
przedsiębiorstwo wodociągowe 
(Gdańskie Wodociągi S.A.) ob-
ciąża odbiorców za dostawę wody 
i odprowadzenie ścieków nowy-
mi – podwyższonymi stawkami, 
w oparciu o Taryfę zatwierdzoną 
przez Państwowe Gospodarstwo 
Wodne Wody Polskie. Podob-
nie jak w latach ubiegłych nowe 
stawki dla Gdańska ustalono na 
okres 3 lat. 
Od 18 lutego 2025  - woda – 6,09 
zł/m3, ścieki – 7,86 zł/m3 – Ra-
zem 13,95 zł/m3 (wzrost o 1,37 
zł/m3).
Od 18 lutego 2026 – woda – 6,57 
zł/m3, ścieki – 8,34 zł/m3 – Ra-
zem 14,90 zł/m3 (wzrost o 0,95 
zł/m3).
Od 18 lutego 2027 – woda – 6,88 
zł/m3, ścieki – 8,73 zł/m3 – Ra-
zem 15,61 zł/m3 (wzrost o 0,71 
zł/m3).
Nowością zarówno dla zarząd-
ców jak i mieszkańców jest nowa 
opłata związana z dostawą wody 
i  odprowadzeniem ścieków – 
abonament. Abonament nalicza-
ny jest dla każdego przyłącza wo-
dociągowego/kanalizacyjnego 
w budynku a jego ceny w okresie 
kolejnych 3 lat będą się kształ-
towały następująco (dla faktur 
w formie papierowej): 
Od 18 lutego 2025  - woda 
– 10,21 zł, ścieki – 10,21 zł 
– Razem 20,42 zł/za każdy 

wodomierz główny. 
Od 18 lutego 2026 – woda – 
10,89 zł, ścieki – 10,89 zł – Ra-
zem 21,77 zł/za każdy wodo-
mierz główny. 
Od 18 lutego 2027 – woda – 
11,61 zł, ścieki – 11,61 zł – Ra-
zem 23,22 zł/za każdy wodo-
mierz główny.
W praktyce oznacza to, że opła-
ta z  tytułu abonamentu może 
być różna dla poszczególnych 
budynków, w zależności od tego 
ile budynek posiada przyłączy 
wodociągowo – kanalizacyjnych. 
Przykładowo w  budynku typu 
„punktowiec” (44 lokale) znajdu-
je się jedno przyłącze wodocią-
gowe, miesięczna opłata abona-
mentowa wyniesie łącznie 20,42 
zł, co po podziale na wszystkie 
lokale stanowi miesięczną opłatę 
około 0,45 zł /lokal. Inna kwota 
przypadnie natomiast mieszkań-
com budynku niskiego 4-klat-
kowego (40 lokali), gdzie do bu-
dynku przynależą 2 przyłącza 
i  abonament wyniesie 40,84 zł 
miesięcznie a opłata  w czynszu 
dla mieszkańców to około 1,00 
zł. Najmniej opłatę abonamento-
wą odczują  obecnie mieszkańcy 
budynków zasilanych z  hydro-
forni przy ul. Otwartej, która 
stanowi jedno przyłącze wspólne 
dla całej Nieruchomości II oraz 
ul. Czajkowskiego 3. Dla nich 
miesięczny koszt abonamentu to 

jedynie około 0,02 zł/lokal. Taki 
stan utrzyma się do momentu 
przekazania hydroforni na mają-
tek gminy.
Mimo wprowadzenia taryfy od 
dnia 18.02.2025, większość za-
rządców nieruchomości nie ma 
możliwości rozpoczęcia obcią-
żania mieszkańców podwyż-
szonymi stawkami w  połowie 
miesiąca. Część z  nich wpro-
wadziło nowe opłaty od marca 
2025 roku. Spółdzielnia Miesz-
kaniowa „Suchanino” odroczy-
ła wprowadzenia podwyżki cen 
wody i  ścieków do kwietnia b.r. 
z uwagi na realizowany harmono-
gram zmian wydruków czynszo-
wych, uwarunkowany okresami 
rozliczeniowymi mediów (woda 
i  centralne ogrzewanie) i  eko-
nomiczne podejście do kolej-
nej wysyłki pism mieszkańcom. 
Opłata abonamentowa zostanie 
natomiast wprowadzona do opłat 
czynszowych prawdopodobnie od 
kolejnego okresu rozliczeniowego 
wody tj. od 1 lipca 2025 roku.
Z uwagi na późniejsze wprowa-
dzenie opłat mieszkańcom z  ty-
tułu abonamentu niż obciążenie 
Spółdzielni przez dostawcę wody, 
różnica w  kosztach opłaty abo-
namentowej zostanie rozliczona 
w  I  półroczu 2025 roku razem 
z różnicą wskazań wodomierzy.

(AN)

sm sUchaNiNo

  stefan skiba (z prawej) za pomoc podziękował  
m.in. wiceprezydentowi Grzelakowi

  podziękowania od koła wędkarskiego odebrał także marek bugaj,
wiceprezes sm “suchanino” (w środku)
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WĘDKARSTWO – WIĘCEJ NIŻ HOBBY

współpraca między lokalnymi społecznościami a instytucjami publicznymi to klucz do sukcesu wielu inicjatyw. doskonałym przykładem jest 
kooperacja koła wędkarskiego z Urzędem miejskim w Gdańsku i spółdzielnią mieszkaniową „suchanino”. dzięki połączeniu sił organizowane 
są zawody wędkarskie dla najmłodszych mieszkańców miasta.

Wspólne działania przynoszą efekty

Zawody wędkarskie dla dzieci to 
już tradycja. Organizowane są za-
wsze z okazji Dnia Dziecka. Były 
one możliwe dzięki zaangażo-
waniu Koła Wędkarskiego nr 1 
Gdańsk Śródmieście.
 – Kluczowym elementem sukce-
su była jednak współpraca z mia-
stem i spółdzielnią, które wspar-
ły organizację naszej imprezy – 
mówi Stefan Skiba, mieszkaniec 
Suchanina, który jest zarazem 
członkiem wędkarskiego koła.
Prezes koła Piotr Szpryngier 
i  Stefan Skiba osobiście podzię-
kowali za to wiceprezydentowi 
Gdańska Piotrowi Grzelakowi 
oraz wiceprezesowi Spółdzielni 
Mieszkaniowej „Suchanino” – 
Markowi Bugajowi. Ich otwar-
tość na współpracę i wsparcie dla 
lokalnych inicjatyw sprawiły, że 
wydarzenie stało się prawdziwym 
świętem młodych wędkarzy.
 – Tego typu zawody to nie tyl-
ko świetna zabawa, ale także 
doskonała okazja do edukacji 
ekologicznej i  budowania więzi 

międzypokoleniowych. Dzieci 
uczą się cierpliwości, szacunku 
do natury i  odpowiedzialności 
za środowisko wodne. Dzięki ta-
kim wydarzeniom rośnie świado-
mość na temat ochrony akwenów 
i  odpowiedzialnego wędkarstwa 

– dodaje Stefan Skiba.
Organizatorzy już teraz zapra-
szają na kolejną edycję zawodów, 
która odbędzie się z okazji Dnia 
Dziecka. To doskonała oka-
zja, by młodzi pasjonaci węd-
karstwa znów mogli sprawdzić 

swoje umiejętności i  spędzić czas 
w  pięknym otoczeniu. Szczegóły 
dotyczące wydarzenia zostaną po-
dane wkrótce, ale już teraz warto 
zarezerwować sobie ten termin!

(GR)
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  pracowniczki i pracownicy wydziału pieczy zastępczej mopr w Gdańsku

WEŹ UDZIAŁ W SZKOLENIU

II POMORSKIE WARSZTATY MUCHOWE 

 – Jeśli chcesz wspierać dzieci, które potrzebują troski i bezpiecznego domu, zgłoś się do miejskiego ośrodka pomocy 
rodzinie w Gdańsku. korzystając z okazji, zachęcam do udziału w szkoleniu dla kandydatów na zastępczych opiekunów 
– zaprasza sylwia ressel, rzecznik prasowy miejskiego ośrodka pomocy rodzinie w Gdańsku.  – to oferta dla osób od-
powiedzialnych, wrażliwych, otwartych na potrzeby dzieci. to zaproszenie dla par i singli – mieszkańców, którzy chcą 
zdobyć wiedzę o zastępczym rodzicielstwie i spełniać się w tej roli, by dać dzieciom lepszą przyszłość.

w dniach 5–6 kwietnia w malowniczym parku kolibki w Gdyni, w budynku tubaza odbędzie się druga edycja pomorskich 
warsztatów muchowych. to największe tego typu wydarzenie na pomorzu, przyciągające zarówno doświadczonych 
muszkarzy, jak i osoby stawiające pierwsze kroki w tej pasji.

daj dzieciom szansę na przyszłość

Największe wydarzenie muchowe na pomorzu!

Osoby, które chcą wziąć udział 
w szkoleniu dla kandydatów na 
zastępczych opiekunów, mogą 
kontaktować się ze specjalista-
mi Wydziału Pieczy Zastęp-
czej MOPR przy ul. K. Lecz-
kowa 1A we Wrzeszczu (tel. 
58 347 82 77 lub 58 347 82 78, 
e-mail: mopr@gdansk.gda.pl). 
W  ramach kampanii MOPR 
na rzecz tworzenia rodzin za-
stępczych, na Facebooku dzia-
ła też strona „Daj Przyszłość 
– Piecza Zastępcza w  Gdań-
sku”, pomocowa, edukacyjna, 
z  przydatnymi informacjami 
dla osób, które chcą się podjąć 
tej roli.
Szkolenia odbywają się w  sie-
dzibie ośrodka kilka razy 
w roku, po zebraniu grupy kan-
dydatek i  kandydatów. Udział 
w  szkoleniu jest bezpłatny. 
Godziny zajęć dopasowane 
są tak, by nie kolidowały np. 

z  pracą zawodową uczestni-
ków.  – Szkolenie, które trwa 
od 3,5 do 4 miesięcy, prowa-
dzą w  ramach programu PRI-
DE wykwalifikowani trenerzy 
Wydziału Pieczy Zastępczej. 
Program kładzie nacisk na 
przekazanie wiedzy zarówno 
z  zakresu opieki i  wychowa-
nia dziecka, problemów z  tym 
związanych, jak też specyfiki 
funkcjonowania rodziny za-
stępczej. Ma charakter warsz-
tatowy, zawiera wiele elemen-
tów dydaktycznych – tłumaczy 
Sylwia Ressel.
Uczestnicy szkolenia dowiedzą 
się m.in., jak budować więzi 
z  dzieckiem i  prawidłowo za-
spokajać jego potrzeby rozwo-
jowe. Trenerzy podpowiedzą 
też rozwiązania, które pozwolą 
przyszłym opiekunom zastęp-
czym wzmocnić się i znakomi-
cie przygotować do pełnienia tej 

roli. Cały proces szkoleniowy 
kończy się otrzymaniem świa-
dectwa, a następnie w kolejnym 
etapie – uzyskaniem kwalifi-
kacji opiekuna zastępczego. To 
właśnie jej posiadanie pozwala 
na założenie zastępczej rodziny.
 – Tylko w 2024 roku w jej ra-
mach powstało 16 nowych, za-
wodowych rodzin zastępczych 
i  rodzinnych domów dziecka. 
W  rodzinnych formach pie-
czy zastępczej przebywa blisko 
700 gdańskich dzieci, które 
nie mogą liczyć na opiekę bio-
logicznych rodziców. To za-
stępczy opiekunowie otacza-
ją najmłodszych szacunkiem, 
troską, zapewniają im poczucie 
bezpieczeństwa i pokazują lep-
szy świat. Dają dzieciom szansę 
na przyszłość – podsumowuje 
rzecznik MOPR.

(AN)

Warsztaty organizuje Tomasz 
Bogdanowicz – twórca Pike 
Terror Flies.

 – Wśród prowadzących znajdą 
się uznani wędkarze i  instruk-
torzy, którzy specjalnie dla Was 
przyjeżdżają z całej Polski! Te-
goroczna edycja potrwa dwa 
dni i  obejmie zarówno warsz-
taty wiązania much, jak i prak-
tyczne zajęcia z  technik rzu-
towych – mówi nam Tomasz 
Bogdanowicz. – Pierwszego 
dnia uczestnicy będą mie-
li okazję nauczyć się techniki 
tworzenia skutecznych wzorów 
muchowych. W ramach otwar-
tego warsztatu typu „szwedz-
ki stół”, każdy z  instruktorów 
przez cały dzień będzie pre-
zentował swoje ulubione wzory 
i techniki.

Każdy uczestnik może dołą-
czyć do stołów i  spróbować 
swoich sił w wiązaniu much – 
zapewniamy stanowiska oraz 

pewną pulę materiałów, ale 
warto zabrać też własne!

W  gronie prowadzących zna-
leźli się:
• Tomasz Bogdanowicz (Pike 
Terror Flies) – streamery małe 
i  duże, do metody muchowej 
i spinningowej,

• Hubert Janeczek – klasycz-
ne i  nowoczesne wzory much 
mokrych,
• Tomasz Kuczyński „Hi To-
wer” – muchy morskie,
• Michał Greszta – muchy su-
che i nimfy,
• Marcin Gregorek – uznany 
twórca much łososiowych.

W  trakcie wydarzenia bę-
dzie można spotkać się 
z  Robertem Traczem, au-
torem książek o  tematyce  
wędkarskiej. To doskona-
ła okazja na zdobycie au-
tografu oraz zakup naj-
nowszej książki znanego  
pisarza.

Wieczorem odbędzie się po-
kaz f ilmów wędkarskich, 
przygotowany we współ-
pracy z  Wild Fish Stories, 
a także relacja z wyprawy na 
Falklandy, którą poprowadzi 
podróżnik, wędkarz i  fo-
tograf Rafał Słowikowski. 

NIEDZIELA – 
KLINIKA RZUTOWA 
Z INSTRUKTORAMI FFI

Drugiego dnia uczestnicy 
przejdą do praktyki na traw-
nikach Parku Kolibkowskiego, 
które stanowią idealną prze-
strzeń do tego rodzaju aktyw-
ności. Pod okiem certyfiko-
wanych instruktorów amery-
kańskiej federacji FFI – Pio-
tra Stopczyńskiego i  Michała 
Greszty będą doskonalić tech-
niki rzutowe. Klinika obejmie 
zarówno podstawowe zasa-
dy rzutu, jak i  zaawansowane 
techniki przydatne w  różnych 
warunkach wędkarskich.

Instruktorzy dostosu-
ją program do poziomu 
uczestników:
– osoby początkujące po-
znają fundamenty rzutów 
muchowych,
– wędkarze średniozaawan-
sowani udoskonalą technikę,
– zaawansowani uczestnicy 
skorygują błędy pod okiem 
instruktorów, którzy pomo-
gą rzucać zarówno lekki-
mi suchymi muchami, jak 
i  dużymi streamerami na 
szczupaka.
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Fot. Rafał Słowikowski
To wyjątkowa okazja, 
by zdobyć wiedzę od 

najlepszych i rozwinąć 
swoje umiejętności 

wędkarstwa muchowego. 
Liczba miejsc jest 

ograniczona, a bilety 
szybko znikają!

Bilety dostępne  
na stronie:  

piketerror.com


